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شناسایی 20هزار ملک شهرداری
شــهرداری تهران در تأمین منابع مالی 
از طریق فروش امــاک مازاد در ۳ماهه 
نخست سال موفق نبوده؛ اما مدیرعامل 
سازمان اماک و مســتغات شهرداری 
تهران به همشهری گفته اســت که برنامه داریم 10درصد 
تکلیف درآمدی فروش امــاک را از طریق عرضه ملک در 
بورس کالا محقق کنیم؛ اما در سال های آتی حتماً این میزان 

افزایش خواهد داشت. 
آنطور که حسن محمدحســن زاده عنوان کرده: »عاوه بر 
2ملک عرضه شــده، یک امیدنامه پذیرش )دادن اطاعات 
از کالای عرضه شده و مشخصات شــرکت یا دستگاه و نهاد 
عرضه کننــده و...( به بورس داده ایــم و امیدنامه تعدادی از 
اماک هم در حال تنظیم اســت و برنامه داریم تا هر هفته 
عرضه اماک در بورس را داشته باشیم.« او با بیان اینکه در 
شروع دوره جدید 12هزار و 200ملک در سامانه جامع اماک 
شهرداری تهران ثبت شده بود، عنوان کرد: »شناسایی اماک 
شــهرداری در دســتور کار قرار گرفته و اکنون با شناسایی 
و ثبت 7هزار و 800ملک تعداد اماک ثبتی در ســامانه به 

20هزار رسیده است. 
همچنین 20هــزار ملک عمومی و 25هــزار ملک در معابر 
بزرگراهی و عمومی شناسایی کرده ایم.« حسن زاده با بیان 
اینکه 10درصد اماک شهرداری شناسایی نشده اند، گفت: 
»با ثبت اماک در ســامانه جامع اماک شهرداری تهران و 
دریافت سند می توان از طریق کد نوسازی اماک را به صورت 
مکان محور شناسایی و آنها را فریز کرد و مانع از دخل و تصرف 
غیر شد. چرا که از این طریق افراد با جعل سند هم نمی توانند 
دخل و تصرف در اماک داشته باشــند.« به گفته این مقام 
مسئول درگذشــته حدود 9هزار ملک شهرداری فریز شده 
بود و اکنون ایــن تعداد به ۳0هزار رســیده و در گام بعدی 
هدف گذاری شــهرداری تهران رساندن اماک فریز شده به 

40هزار است.

 عرضه ملک در بورس کالا 
با تغییر مدیریت متوقف نشود

شــفافیت مهم ترین رویکرد مدیریت شــهری است که در 
نهایت منجر به واگذاری و عرضه اماک در بورس شــد. چرا 
که بورس هم اکنون سالم ترین ابزار معامله  محسوب می شود 
و طبق ماده 7قانون توســعه بازارهای جدید، شهرداری ها و 
نهادهاي عمومی می توانند کالایی را که منطبق با شــرایط 
بورس اســت  در این بــازار عرضه کنند. گرچــه در فرایند 
اجرا مشکات متعددی وجود داشــت و برای تغییر رویه در 
فرایند معامله اماک و تغییر رویکــرد نیازمند هماهنگی و 
عزم مدیریتی بودیم اما در نهایت با حمایت شــهردار تهران 
این اتفاق رقم خورد. تســهیل فرایند واگذاری ملک از 7ماه 
به 2ماه، مولدسازی و شــفافیت و... ویژگی های استفاده از 
ظرفیت بورس کالا برای عرضه اماک شهرداری تهران است. 
همچنین برای عرضه اماک محدودیتی به لحاظ ارزش ریالی 
اماک و... وجود ندارد اما شهرداری می تواند اماکی را عرضه 
کند که مشکات حقوقی نداشــته باشد؛ بنابراین بخشی از 
اماک را عماً به دلیل داشــتن معارض یا نداشتن سند و... 
نمی توان در بــورس عرضه کرد و به همیــن دلیل مدیریت 
شهری تصمیم دارد توأمان شیوه نوین )عرضه در بورس( و 
شیوه سنتی )مزایده و تهاتر و معاوضه( را پیش ببرد تا منابع 
نقدی برای اجرای طرح های نیمه کاره یا طرح های توســعه 
محور را عملیاتی کند. شهرداری در شــیوه نوین مکلف به 
عرضه ملک مسکونی نیست و می تواند از ظرفیت موجود برای 
عرضه سایر اماک ازجمله مغازه و... هم استفاده کند. معتقدم 
حرکت در مسیر شفافیت با قدم گذاشتن در دنیای عرضه کالا 
در تالار شیشه ای بورس شروع شده است و امیدوارم فرایند 
به گونه ای پیش رود که اقدامات مانا باشند و با تغییر مدیریتی 

این فرایند متوقف نشود.
*مشاور معاون مالی و اقتصادی شهردار تهران

جعفربندی شربیانی
عضو هیأت رئیسه شورای شهر تهران

عرضــه امــلاک و مســتغلات شــهرداری 
تهــران در بــورس، منجر به شــفافیت در 
فــروش املاکــی می شــود که شــهرداری 
طبــق قانــون بــرای تأمیــن بخشــی از 
درآمدها ملزم به فروش آن اســت. یکی 
دیگر از تأثیرات عرضــه املاک در بورس 
این است که املاک به قیمت واقعی به 

فروش می رسند. 

مهدی هدایت
سرپرست سازمان نوسازی شهر تهران 

طــرح موضعــی محــدوده گلابــدره در 
منطقه یک به مساحت ۸۳ هکتار تهیه 
و تدوین و به دبیرخانه کمیسیون ماده ۵ 
به منظور طی مراحل تصویب ارسال شد. 
محدوده گلابــدره دربرگیرنــده یک هزار 
و ۱۳۵ پــلاک اســت و در شــرایط کنونــی 
به دلیل مشــکلاتی از قبیــل ریزدانگی و 
نفوذناپذیری بافت، مالکیت غیررسمی، 
ساخت و سازهای غیرمجاز و ناکارآمدی 
ضوابــط طــرح تفصیلــی، دچار تشــدید 
فرســودگی و ایجــاد شــرایط کالبــدی 
بحرانی و به تبع آن آسیب ها و مشکلات 

اجتماعی متعددی شده است.

نقل قول خبر

عدد خبر

اماک

نیم نگاه

مجــری خــط ۱۰ متــروی تهــران گفــت: 
تحویــل ۲۶ هکتــار زمیــن بــرای ســاخت 
پایانــه خــط ۱۰ در این منطقه، ایســتگاه 
پایانــی در منتهی الیــه غربــی خــط در 
خیابان خادمین جانمایی شــده اســت. 
همچنین بــرای در اختیــار گرفتن اراضی 
مــورد نیــاز بــرای ســاخت ایســتگاه های 
وردآورد و المپیــک، در حــال مذاکــره بــا 
اداره کل راه و شهرســازی اســتان تهران 
هســتیم. محمــود یوســفی اظهــار کرد: 
رایزنی با شهرداران مناطق ۲، ۵ و ۲۲ در 
حال انجام است تا سایر اراضی موردنیاز 

برای دیگر ایستگاه ها تحویل شود.

۲۶
 هکتار

معاون خدمات شــهری و محیط زیست 
منطقه۱۱ اعلام کرد: ۴۰ چشمه سرویس 
بهداشــتی ســیار بــرای ارائــه خدمــت به 
زائران اربعین حسینی)ع( در ۲کیلومتری 
مرز مهران ســاخته شــد. احمــد مهرابی 
افزود: از ۸ شــهریور بیــش از ۲۵۰ نفر از 
خادمین منطقه۱۱ در مرز و شــهر مهران 
 بــه ارائــه خدمــات پرداختنــد. خدمــات 
شهری و نگهداشــت محدوده در اختیار 
منطقه تا پایان مراسم اربعین ادامه دارد 
و زائران می توانند برای بهره برداری از آن 
در ۲کیلومتری از مرز مهــران در مواکب 

شهید داداشی حضور یابند.

 ۴۰
چشمه 

شــهرداری یک نهــاد خدماتی و 
اجتماعی محسوب می شــود. با ورود به بورس 
می توان اینطور استنباط کرد که این نهاد قصد 

حضور و فعالیت در بازارهای اقتصادی را دارد؟
عرضه اماک در بورس یک کار متــداول در تمام 
دنیاســت. کشــورهایی ماننــد هلنــد و انگلیس 
سال هاســت که از این روش و ابزار نوین اســتفاده 
می کننــد و باید گفت کــه در این حــوزه ما دچار 
عقب ماندگــی شــده ایم. حضور در بــورس صرفا 
نمی تواند دخل و تصرف در بازارهای اقتصادی باشد 
کما اینکه شهرداری با این حضور  می تواند بازار میان 

عرضه و تقاضا را متعادل کند. 
این کار درگذشــته از طریق مزایده 
انجام می شد. چه ضرورتی برای تغییر این رویه 

وجود داشت؟
همواره در شهرداری تهران اینکه چه تعداد اماک 
داریم، چقدر از اماک را می توانیم بفروشیم، و چگونه 
بفروشیم و... وجود داشــت که در نهایت از طریق 
مزایده عرضه و اطاعــات این معامله هم مکتوب و 
ثبت می شد و در اختیار عده ای خاص قرار می گرفت. 
در این دوره، مدیریت شهری مصمم است در وهله 
نخست معامات شفاف صورت گیرد و از سوی دیگر 
اماک مولدسازی شــوند تا هم فساد کاهش یابد و 
هم شهر و شهروندان از این منبع مالی منتفع شوند.

قرار است چه تعداد ملک در بورس 
عرضه شود؟ 

ما نمی خواهیم حد قائل شویم و بگوییم شهرداری 
چقدر ملک دارد و چه تعداد عرضه کند و چه تعداد 
نگه دارد، بلکه قائل به این هستیم که به شهرداری 
نگاه شــرکت ها را داشته باشــیم. به این شکل که 
شرکت ها یک موجودی نقدی دارند و یک موجودی 
کالا و همیشــه ســعی دارند بین آنها تعادل برقرار 
کنند؛ بنابراین نه انباشــت بیش از حد ملک به درد 
شــهر می خورد و نه فروش همه آنها به نفع شهر و 
شهروندان خواهد بود. به طورکلی ما در ابتدای راه 
هســتیم و کیفیت عرضه برایمــان بیش از کمیت 
اولویت دارد و ازاین رو نمی توان روی تعداد اماک 

دقیق اظهارنظر کرد.
در خصوص املاک متعلق به 

شهرداری هم توضیح می دهید؟ 
یا به عبارتی اینکه شــهرداری 
چگونه مالکیت این املاک را به 

دست آورده است؟
ملک اعم از واحد مســکونی و... 
از طریق مشــارکت شهرداری 
با ســرمایه گذاران در پروژه ها 
حاصل می شــود. باتوجه به 

میزان مشارکت شــهرداری در طرح ها هرسال به 
تعداد این اماک افزوده می شود که قابل بارگذاری 
و تبدیل نیستند. از یک سو شهرداری می تواند آنها 
را راکد نگه دارد که در این صورت نه شهروندان سود 
می برند و نه شهرداری می تواند برنامه های توسعه ای 
را پیش ببرد. از سوی دیگر می تواند آنها را بفروشد 
و تبدیل به منابع نقدی کنــد که این مورد بهترین 
گزینه است؛ چراکه از منابع حاصل شهر و شهروندان 

منتفع می شوند.
ارزش 2ملک عرضه شده چقدر است؟

این دو ملک، آپارتمان های ســازمانی یا بهتر است 
بگویم خانه مدیران شهرداری در سال های مختلف 
بوده که در مجتمع مسکونی اپُال منطقه2 قرار دارند. 
یکی 9 میلیارد و 100 میلیون و دیگری 16 میلیارد و 
500 میلیون تومان ارزش گذاری شده اند. در واقع 
این اماک امــوال بیت المال بودند کــه در اختیار 
عده ای خاص قرار داشتند و اکنون قرار است به منابع 

نقدی تبدیل و وارد خزانه شهرداری تهران شود.
فروش چه زمان خواهد بود؟

۳روز دیگر یعنی 2۳ شهریور فروش آغاز می شود و به 
مدت 7 روز ادامه خواهد داشت. 

منابع حاصل از فروش این املاک در 
کجا هزینه می شود؟

محــل هزینــه مشــخصی بــرای ایــن منابــع 
پیش بینی نشــده  اما آنچه از فروش اماک حاصل 
می شود، در اختیار بودجه و شورای شهر تهران است 
و قطعا در راستای تحقق اهداف توسعه شهر هزینه 
خواهد شد. این اهداف ممکن است مربوط به حوزه 

حمل ونقل یا زیرساخت ها و ... باشد.
آیا تمامی املاک شهرداری قابلیت 

عرضه در بورس کالا را دارند؟
خیر. اماکی را می توان در بــورس عرضه کرد که 
هیچ گونه مشــکل حقوقی و قانونی 
نداشته باشــند. یعنی عاوه 
بر داشــتن ســند و ســایر 
استعامات ثبتی و... نداشتن 
معارض هم الزامی اســت تا 
بتوان در مدت 2 ماه سند 
را به نــام خریدار ثبت 

کرد.

به انتفاع مردم اشاره کردید. در این 
مورد توضیح می دهید؟

در شیوه های ســنتی از جمله مزایده، تنها عده ای 
خاص سود می برند، اما در این شیوه عاوه بر شفافیت 
معامات، منابــع در پروژه های شــهری هزینه و 
مشکات شهر و شهروندان حل می شود. مورد دیگر 
ایجاد شفافیت در قیمت اماک مناطق است. به این 
معنا که شهرداری تهران با عرضه اماک در بورس 
ســبب ازبین رفتن قیمت های هیجانی، تهاجمی و 
حباب گونه ملک در مناطق می شــود و شهروندان 
می توانند با محاســبه میانگین قیمت عرضه شده 
ملک در بورس، معامات خود را انجام دهند. نکته 
دیگر هم ایجاد زمینه رقابت سالم برای همگان است. 
در بورس کسانی که مایل به خرید ملک هستند، در 
یک شرایط برابر شــرکت و در فضای دور از پارتی و 

رانت بازی برنده می شوند.
عرضه در بورس چه مزیت هایی نسبت 

به مزایده دارد؟
در مزایــده پــس از تعییــن قیمت پایه توســط 
کارشناس، به مدت یک ماه در 2نوبت آگهی انجام 
می شــود و ســپس روز مزایده تعیین و پاکت ها از 
ســوی شــرکت کننده ها ارائــه و فارغ از مســائل 
جانبی )رانت بــازی و ...( قیمت برنــده اعام و کار 
به اتمام می رســد. اگر بنا به هر دلیــل روز مزایده 
کار انجام نشــود، برگــزاری دور دوم حــدود 6 تا 
7 ماه طول می کشــد و فرایند دوبــاره از ابتدا باید 
طی شــود. در بورس بعد از عرضه اماک توســط 
شهرداری، مبایعه نامه )نوشته ای که در مورد قرارداد 
خریدوفروش تنظیم می شود و یک سند عادی است 
و هیچ یک از طرفین حق فسخ یک طرفه را ندارند( 
نوشته می شود و شــهرداری در راســتای عمل به 
تعهداتش ۳درصــد ارزش قیمت پایــه را به عنوان 
ضمانت تودیع  می کند و همه مدارک روی سایت قرار 
می گیرد. روز تعیین شده از ساعت 9 و ۳0 دقیقه تا 11 
و ۳0 دقیقه رقابت میان خریداران شروع می شود و 
نهایتا 10 دقیقه قبل از پایان ساعت تعیین شده معامله 
متوقف و رقابت روز بعد با آخرین قیمت اعام شده روز 
گذشته شروع می شود. در واقع عرضه به مدت 7 روز 
خواهد بود و ممکن است شهرداری همان روز اول با 

قیمت پیشنهادی موافقت کند یا روز آخر. 
آیا 3 درصد ضمانت را فقط شهرداری 
می دهد یا خریدار هم باید این ضمانت را تودیع 

کند؟
۳ درصد ارزش قیمت پایه ملک توسط طرفین یعنی 
عرضه کننده و خریدار تودیع می شود تا طرفین به 
تعهداتشــان عمل کنند و اگر یکی 
از طرفین نسبت به تعهدات خود 

پایبند نباشد، ۳ درصد به نفع دیگری خواهد بود. در 
واقع همان ضرر و زیان فسخ معامله است.

فروش املاک در بورس نقدی است؟
خیر. عرضه، نقدی و نقدی اعتباری است. در شیوه 
نقــدی، خریدار پــس از پرداخت مبلــغ نهایتا در 
مدت 2 ماه سند را دریافت می کند. در شیوه نقدی 
اعتباری هم، خریدار 10 درصد مبلغ را به صورت نقد 
می پردازد و 90 درصد مابقی را از طریق چک در ۳ بازه 

زمانی معین تسویه می کند.
شهرداری تهران می تواند در این مورد 

الگویی برای سایر کلانشهرهای کشور باشد؟
بله، حتما می تواند، اما نه تنها در عرضه اماک، بلکه 
حتی در خرید از بورس. البته باتوجه به ظرفیت ها و 
امکاناتی که در شهرها وجود دارد، این کار می تواند 
موفــق باشــد. همچنین عــاوه بر کانشــهرها، 
انبوه ســازان و ســایر نهادها و... هــم می توانند با 
الگوبرداری از شــهرداری تهران از ایــن ابزار نوین 
استفاده کنند؛ چراکه چنین حضوری سبب ایجاد 

تعادل میان عرضه و تقاضا خواهد شد.
در خصوص خریدهای شهرداری از 

بورس هم توضیح می دهید؟
در حوزه خرید از ســال گذشته برنامه ریزی کردیم 
و اولین کالایی که از بورس خریداری شد، قیر بود. 
قبل از این اقــدام به کارگزار ســفارش می دادیم و 
پس از تهیــه قیر با درصــدی بالاتر کالا توســط 
کارگزار به ما فروخته می شد، چون خرید مستقیم 
صورت نمی گرفت و برای انجام خرید مســتقیم از 
تأمین کننده ها قرار شد خریدها از بورس انجام شود؛ 
بنابراین از بورس کالا به عنوان خریدار کد دریافت 
کردیم و فروردین امسال خرید قیر صورت گرفت. 
طی چند ماه گذشته حدود 20 هزار و 700 تن قیر 
خریداری شده که بر اســاس بررسی ها ۳0 درصد 
قیمت پایین تر از قبل بوده اســت. در واقع با حذف 
واسطه ها از یک ســو ۳0 درصد صرفه جویی اتفاق 
افتاده و از ســوی دیگر کالای باکیفیــت دریافت 
کرده ایم. این فرایند همچنان ادامــه دارد و خرید 
میلگرد از بورس را شــروع کرده ایم و خرید سیمان 
را هم در دســتور کار داریم. نکته مهم و طایی این 
معامات قابل رصد بودن میزان خرید، قیمت و میزان 

موردنیاز و ... است.
کلام آخر ...

هدف شهرداری تهران شفاف ســازی است و اولین 
قدم ها با وجود همه مخالفت  ها و مقاومت ها برداشته 
شده اســت. دارایی های شــهر به همه شهروندان 
تعلق دارد و امیدواریم با چنین اقداماتی امانتداران 
شایسته ای باشیم و با اقداماتی که صورت می گیرد، 

همگان از نتایج منتفع شوند.

معاملاتشفافشهردرتالارشیشهای
عرضه اماک شهرداری در بورس کالا برای نخستین بار در کشور توسط شهرداری پایتخت انجام شده است

معاون مالی و اقتصادی شهردار تهران در گفت وگو با همشهری فرایند و ابعاد عرضه 2 ملک در بورس کالای ایران را تشریح کرد

بازارچه شهرستانی تا پایان 
سال بهسازی می شود

معاون فنی و طراحی شهری سازمان زیباسازی شهر 
تهران از آرام سازی  کوچه شهرستانی خبر داد و گفت 
که این محور یکــی از بازارچه های قدیمی پایتخت 
است که در گذشته کارکرد بازار بزرگ را داشت، اما 

اکنون از آن با عنوان بازارچه یاد می شود.
به گزارش همشهری، ساماندهی بازارچه شهرستانی، 
مطالبه شهروندان و کسبه بوده است. شاپور دیوسالار 
با بیان این مطلب گفت: »از یک ســو این بازارچه 
مشکاتی چون فرســودگی جداره ها، اغتشاشات 
بصری و فقدان امکانات شهری دارد و از سوی دیگر 
وضعیت نامناســب آن ســبب ناتمام ماندن پروژه 
پیاده راه آئینی میدان امام حسین و میدان 17شهریور 
شده است که با بهســازی آن امیدواریم این پروژه 
هم تکمیل شود.« به گفته او مقرر شده ساماندهی 
کرکره و تابلو مغازه ها با همکاری کسبه انجام شود 
و کف ســازی  و جداره ســازی  هم به عهده سازمان 
زیباسازی خواهد بود. دیو سالار همچنین گفت که تا 
پایان سال در فاز نخست  4000مترمربع کف سازی 

انجام و تکمیل می شود.

 خبر

یکی از درگاه های مهم فســاد در شــهرداری گام به گام در حال 
بسته شدن است؛ درگاهی که از مسیر فروش املاک شکل گرفت و 
به مرور زمان تبدیل به غول بزرگی از رانت و پولشویی شد. اکنون 

اما مدیریت شهری در حال تغییر مســیری است که نتیجه آن، 
شفاف شدن ماجرای عرضه املاک خواهد بود و در ادامه مانع بروز 

هرگونه فساد از کنار فروش املاک شهر می شود.
 مهرماه سال گذشته ابوالفضل فلاح، معاون مالی و اقتصاد شهری 
شهردار تهران هم با تأکید بر این موضوع از تغییر رویه در واگذاری 
املاک و مولدسازی آنها سخن گفته بود. همین دیدگاه سبب شد تا 
شهرداری تهران برای عرضه املاک خود، تالار شیشه ای بورس را 

انتخاب کند؛ بازاری که از آن با عنوان دماسنج اقتصادی یاد می شود 
و تمام فرایند معاملات شــفاف صورت می گیرد. بر این اساس، در 
گام نخست 2ملک شــهرداری در بورس کالا عرضه شده که جدا 
از شفافیت، گشایش مالی شهرداری و در نتیجه اتمام طرح های بر 
زمین مانده را هم به دنبال دارد. این کار برای نخستین بار در کشور 
توسط شهرداری تهران صورت گرفته و ابوالفضل فلاح در گفت وگو 

با همشهری تبعات و مزایای آن را تشریح کرده است.

زینب زینال زادهگفت وگو
روزنامه نگار
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